
БРОЈ51. и 52.
 

У Београду четвртак 95. Децембра 1908. год. ГОД. ХГХ.
 

 
 

 

СРПОНИ

 

__ТЕА ЧЋИ ЛИС!
ОРГАН УДРУЖЕЊА СРПСКИХ ИНЖЕЊЕРА И АРХИТЕНТА.
 

 

Трасовање наших железница и

његови недостаци.

Обећали смо у првоме чланку, да ћемо
на овоме месту учинити неке напомене о то-
ме: шта би требало да буде предмет савето-
вања при изради плана и програма за довр-
шење наше железничке мреже. Постараћемо
се, да, по могућству, одговоримо томе задат-
ку, не обмањујући се при том надом, да ће
ове напомене бити довољно исцрпне а у и-
сто време и довољно дубоке. Ну оне ће по-
стићи свој циљ, ако даду повода људима, у-

_ познатим, како с железничком политиком тако
и с потребама земље, да их они допуне сво-

_јим примедбама и дубљим мислима.
Прво питање, на које би требало да да-

ду одговора поменута саветовања, било би:
какву потребу треба да задовољи наша же-
лезничка мрежа као целина, а какву поједине
њене пруге. Истина важност и потреба желез-
ница постале су свима јасне и очевидне, да
се више нико и не стара да за њино 06-
јашњење тражи или пружа какве доказе и ар-
гументе. Али, кад је питање о грађењу же-
лезничке мреже, није излишно, да се понове
ошште познате користи и услуге, које нам
могу пружити железнице, те да са сећањем
на њих боље и смишљеније сплетемо мрежу
гвоздених путова, по којима треба да се кре-
ће економски и културни живот наш.

Железнице у првом реду служе привре-
ди и индустрији; оне изазивају већи развој
пољске привреде стварајући могућност, да се
оруђа и друга саврамена срества за рацио-
налан рад на томе пољу лакше и удобније
набављају и доносе до места употребе. Ну
железнице помажу пољску привреду погла-
вито тиме, што дају могућности, да се њени
производи на време, с најмање новчаних | да даду поменута саветовања,

 
 

| жртава и без квара износе на светске пијаце
| и разносе у места потрошње.

На исти начин железнице помажу и ин
дустрију, дајући могућност, да се сировине,
које индустрија прерађује, доносе лакше до
индустриских завода или обратно, кад се си-

| ров материјал на месту прерађује, да к њему
доносе потребно гориво, и доводе радну
снагу, а за тим разносећи производе инду-
стрије у место потрошње,

Без железнице није могућа иптепгивиа
и рационална пољска привреда; без њих
није могућа ипнаква ипдустрија. Многи
дарови наше земље и богате јој природе остају
и данас без цене и употребе због недостат-
ка саобраћајних срестава.

Железничка мрежа мора, према томе,
тако покрити нашу земљу, да она у првом
реду веже она места, којима се, према стању
пољске привреде, и могућности индустрије,
нај јаче осећа потреба за моћним саобраћај-
ним путовима.

Трговини, која посредује међу произво-
ђачима и потрошачима, такође треба желез-
ница. Интереси произвођача и потрошача
захтевају, да је број посредника међу њима
што мањи, а то се постизава, ако се тргови-
на концентрише у не многим местима, која
треба да су што приступачнија са свију стра-
на, како за произвођаче тако и за по-
трошаче.

Која су та места у земљи, која треба да
служе као центри трговине, и у којима тре-
ба да се стичу наши саобраћајни путови 2 У
која је места ван земље упућен наш извоз и
коме правцу теже наши производи. Од куда
и којим путем улазе у нашу земљу неопход-
ни за наш живот производи стране инду-
стријег Од, одговора на та питања, која треба

зависиће,
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очевидно, у великој мери, цео сплет наших же-

лезница.
Треба при томе имати на уму чисто кон-

тинентални положај наше земље, као и поли-

тички положај наше државе и њен однос

према суседним државама, преко којих је у-

пућен наш извоз до светских пијаца, и од

туда јасно наглашену потребу, да не смемо

ограничити наш излаз на један или два прав-

ца, те да у случају могућих политичких зап-

лета са својим суседима не будемо затворени

и осечени од додира и саобраћаја с оста-

лим светом.
Поред тога, треба имати у виду и то,

да извесни производи теже да се што пре

довате јевтинијег воденог пута, док други

на против претпостављају брзину транспорта,

Његовој јевтиноћи.

Предложена саветовања требала би да

даду што одређенији нацрт плана и прогрг-

ма, који би задовољили све те многоструке

потребе пољопривреде, индустрије и тргови-

не, те да у том погледу не буде лутања ни

колебања, већ да је јасан и видан циљ, који

треба да постигну наше железнице.
Четврта, не мање важна, улога железни-

ца је у одбрани земље. Од куда прети опас-

ност оружаног напада са стране» који је пут

најкраћи и најпоузданији, којим треба упу-

тити наше ратнике на сусрет непријатељу 2

Та питања такође очекују одговора од поме-

нутих саветовања. Поред тога веома је важ-

но да се зна: каква треба да буде провозна

моћ тих стратегиских железница, те да оне

могу задовољити потребу у случају рата.
И најјачи саобраћај у мирно доба дале-

ко изостаје иза саобраћаја у време рата, и

ако би провозна моћ железнице одговарала

само  мирнодобском саобраћају, она не би

била у стању да одговори захтевима за брз

и лак превоз људи и ратног материјала у

случају рата, а такав недостатак, извесноје,

може бити од кобних последица по успех са-

мога рата. Од величине саобраћаја за време

рата зависиће у великој мери технички ус-

лови за извршење таких стратегиских желез-

ница, особито: величина успона, остојање

мимоилазница, размак водостаница, количина

потребне воде у њима и целокупна њихова

опрема. Требало би у исто време утврдити у

каквим местима може бити концентрација вој-

ске; какве су нужне опреме на станицама за

утоваривање и истоваривање војника, стоке

и ратног материјала и т. д.
Пошто трасирање железница врше људи

врло мало, а често и ни мало не упознати

 
 

| једине

с војним потребама, то би у томе правцу са-

ветовања требала да буду што опширнија, те

да се у њима што подробније изнесу све вој-

не потребе и захтеви, које извесне пруге тре-

ба да задовоље. Трасерима и извршиоцима

тих пруга остаје тада само да нађу путаин

начина да те захтеве што боље испуне.
Добро би било, кад би у трасовању

и грађењу наших железница участвовао и

један виши официр Министарства Војног, по-

знат с потребама и условима кретања војске.

Његова дужност била би, да следи за тиме,

да ли се у трасовању и грађењу железница

узимају у обзир сви захтеви одбране земље,

и да на време чини своје примедбе и даје

објашњења, како да се ти захтеви задовоље.

Може бити, да ми сад немамо официра, који

би с првог дана био спреман за такав позив,

али ће га рад на томе пољу у скоро оспо-

собити за таку дужност. Он бисе на тај на-

чин спремид, да доцније, у случају рата, за-

узме положај директора железница у рејону

војених операција, особито у случају заузећа

непријатељске железничке мреже. У мирно

време он би могао вршити корисну ревизију

техничких опрема на станицама и спреме же-

лезничког персонала, да одговоре захтевима

ратнога времена. У сваком случају, та страна

железничке политике, која се брижљиво не-

гује у страним државама, не би требала да

буде занемарена код наших железнипа.

Ну осем поменутог економског и стра-

тегиског значаја железнице имају још и не

мање важну жултурну и политичку улогу.

Свако добро најлакше креће се и преноси дуж

равнога и глаткога челичнога пута. Пламене

очи железничке локомотиве осветљавају у

сред најтавније ноћи пут идеји, књизи, углед-

ном обрасцу; железница води болноме лека-

ра, жељном истине проповедника, где је же-

лезница тамо је близу и државна власт, да

помогне у нужди, да заштити слабог, покара

виновника. Железница стварајући нов саоб-

раћај међу људима изазива тиме обмен мис-

ли; пробуђује радозналост и жудњу за зна-

њем, а то су први услови просвете у наро-

ду; она изазива и жељу удобнијег жилишта,

достојнијег живота, жудњу за благостањем,

а то су први услови за ради напредак. Желез-

ничка мрежа везаће у чвршћу целину по-

крајеве наше земље, који, ма да по

простору нису далеко један од другога, због

оскудице саобраћаја и саобраћајних путова

међу њима, били су до сад међу собом врло

раздвојени.
Ову културну и политичку улогу
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железницене би требало никако губити из вида
при пројектовању и извршењу наше желез-
ничке мреже; она би требала да нађе достој-
ну оцену и примену у плану и програму за
извршење њено.

Кад, с обзиром на привредне и економ-
ске прилике наше земље, културне и полити-
чке потребе државе, буде утврђена мрежа
наших железница, треба тад оценити карак-
тер и значај сваке поједине пруге њене. Од

карактера и значаја пруга зависиће сви тех-
нички услови за њихово трасовање, као и сва
постројења на њима.

Од техничких услова за трасовање и
грађење појединих пруга зависиће опет ко-
штање њихово, а оно ће са своје стране реа-
гисати и на целокупну мрежу железница. Да
би се сви до сад поменути захтеви и потре-
бе, које треба да задовоље наше железнице,
довеле у сагласност с финансиском снагом зе-
мље, мора се железничкој мрежи, која је на-

мерена, према горе изложеним обзирима, од-
редити њено приближно коштање и потра-
жити изворе за покриће интереса и отплате
зајма, који треба учинити 'за грађење ње-

но. Ако би се при томе показала тешкоћа за

покриће свих расхода, онда би сеу нужди,
могла мрежа редуковати изостављањем пру-
га од мањег значаја или грађење мреже, а
с њима и реалисање зајма продужити на ду-
же време. У последњем случају приходи са
железница предатих раније саобраћају олак-

шали би испуњавање обавеза датих при за-
кључењу зајма.

Не треба, при томе, сметнути с ума, да

ће готово за све пруге трошкови експлоата-
ције у прво време — за 2 до 3 године —
бити већи од прихода на њима и да ће пре-

ма томе сама експлоатација у прво време гу-
тати или један део зајма или приходе стари-

јих железница, који би проходи и требали да
служе за покриће трошкова учињеног зајма.

Овом приликом мора се решити и пи-
тање веома важно, како за судбину наших
железница тако и за будућност наших фи-
нансија : да ли наше будуће железнице тре-
ба и могу да се рентирају, исплаћујући по-
ред трошкова експлоатације још и интерес
и отплату зајма, или држава може и треба
и у будућности постојано један део својих

годишњих прихода да жртвује на попуња-
вање мањка за отплату зајма за грађење же-
лезница. Потреба такве жртве од стране др-
жаве у току првих година експлоатације би-
ће, као што мало час поменусмо, неизбежна,
али продужавање таког стања на дуже време  

.

или у недоглед, било би очевидно у многом
погледу штетно по државне и опште земаљ-
ске интересе. То би паралисало њену актив-
ност у другим гранама државне управе, које
никако не би требале да буду занемарене на
рачун железница, чије грађење и не престав-
ља крајњу цељ но само прво срество за пос-
тигнуће правих државних и друштвених
циљева.

Ако се ова околност не би имала у ви-
ду, онда железнице могу лећи као тешко бре-
ме на и онако слаба плећа нашега народа,
као што је то данас случај у Русији и дели-
мично у Аустрији, као што је то било и са
нашим главним пругама.

Истина је, да железнички приходи нису
и не могу бити једини израз и преставник
свих користи какве железнице доносе, али се
они ипак могу узети као посредно мерило за
оцену њихову. Јер све су користи, које же-
лезница доноси, у главноме сразмерне саоб-
раћају на њој. Ако тај саобраћај у току не-
колико година није порастао до висине, која
при уобичајеним тарифским ставовима одго-
вара рентабилности дотичне железнице, онда
се може посумњати да су и друге посредне
користи од железнице толике. да се не зажали
за капиталом и трудом уложеном у грађење
њено. Ну не треба с тиме мислити, да се
свака железничка пруга на по се може рен-
тирати. На против, биће појединих пруга —
као што су, на пр. стратегиске и политичке,
које служе вишим циљевима државне поли-

тике и морају се градити и ако је очевидно,
да се оне не могу рентирати, али дефицити
једне треба да се покрију суфицитима других
пруга, те да цела мрежа сама себе издржава
и отплаћује.

Према томе треба се чувати, да се из ма
каквих других обзира унесуу нову мрежу
пруге чисто локалног значаја, чија је рен-
табилност сумњива или очигледно немогућа;
јер би таке пруге биле само узрок дефицита
у целокупном народном и државном газ-
довању. 1

 

Таксе за канапизацију у Београду.

Пре кратког времена Одбор општинебе-
оградске усвојио је готово акламацијом пра-
вила и правилник за канализацију приватних
имања и везу са општинским каналима. Ми
"смо читаоцима нашега Листа саопштили на-

црт тих правила и правилникакоји је израдила
нарочита комисија одређена од стране Одбора
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општинског, Министра Грађевина и Ми-
нистра Унутрашњих Дела, вероватно је да
ће правила и правилник у скоро добити и
надлежну санкцију. По свој прилицијош у току
идуће године највише насељени делови Бео-
града—стари Београд—у којима су улични
канали већ довршени, моћи ће добити везу са
канализацијом по што су у Одсеку за Канали-

зацију израђени пројекти за извршење веза,
те се посао може отпочети одмах с пролећа.
(Остало је да се реши, по готову најважније

питање, о томе, колике таксе треба да напла-
ћује општина од својих грађана за канали-
зацијуг Ово питање налази се башу овом
моменту на решавању пред Одбором општи-
не београдске и како исто, по нашем мишље-
њу, стоји у тесној вези са питањем о разви-
тку и напредовању наше престонице, сматра-
мо, да је потребно да се о њему мало опши-
рније проговори у једином стручном техни-
чком листу у Србији.

Горе споменута комисија за израду пра-
вилника поднела је одбору ошшитинском сле-
деће мишљењео наплати такса за канализацију:

„Начин наплаћивања такса за употребу
канала као и величина тих такса, различита
је у разним варошима.

У извесним варошима та се такса напла-
ћује по дужини лица имања са улице; у
другима опет по величини површине која је
зградама покривена; у трећима по утроше-
ној количини воде, или према броју нужни-
ка, или према порези коју сопственик плаћа
на приход од имања ит. д.

Сви чланови комисије сложили су се да
за Београд, општина наплаћује две таксе и
то једну једанпут за свагда у износу једно-
годишње таксе коју плаћа дотично имање за
воду и другу која ће се плаћати месечно и
која ће се такође одређивати према величи-
ни таксе коју имање плаћа за воду.

Већина чланова комисије усвојила је гле-
диште да величину таксе за употребу канала,
треба одређивати према издацима које је ће
имати општина за одржавањс, чишћење и
оправку уличних канала, са извесним вишком
за евентуално повећање мреже канала. Амор-
тизација пак издатака учињених за грађење
канала, има да севрши из трошаринскихпри-
хода, као што је то прописано и законом о
трошарини. Било би дакле и неправично и
и противно закону, када би се одредила то-
лико велика такса за употребу канала, да се
приходом од те таксе исплаћује и интерес и  

отплата, на суму утрошену за грађење ули-
чних канала.

Стога је већина чланова комисиј: пред-
ложила да се за употребу и одржавање ка-
нала наплаћује половина оне таксе коју и-
сто имање плаћа за воду.

Према садањем приходу водовода од
преко 300 000 динара, изнео би приход од
таксе за канале 150 000 динара. Међутим
издаци за одржавање и чишћење канала, с
обзиром на величину издатака у варошима,
које имају већ извршену сличну канализаци-
ју не би требало годишње да пређу суму од
75 000 динара. Дакле ипак, поред прихода
од таксе под 1., остајаће годишње око 75 000
динара, као резервни фонд за евентуалне ве-
ће поправке и повећавање каналске мреже.

Кад се узме у обзир, да је у Београду
већ и такса за воду знатно већа него ли у
страним варошима, и да је такса за употре-
бу канала, коју већина предлаже, највећа та-
кса која је усвојена у страним варошима, као
и да ће се услед канализације појачати при-
ходи од таксе за воду, онда је несумњиво,
да ће и приходод такса за канале у величи-
ни као што већина предлаже, доносити зна-
тан вишак преко стварних издатака за одр-
жавање и чишћење, под предпоставком да
су канали солидно израђени и да је служба
за одржавање правилно организована.

Да би одбор могао поредити величину
таксе коју већина предлаже са величином та-
кса, које се наплаћују у другим варошима,

које немају трошарину, изнећемо неколико
података о тим таксама.

Просечно може се узети да издаци за
одржавање и чишћење канала редуковани на
Тм. дужине, опадају са повећањем укупнеду-
жине канала. Тако: ако мрежа канала
није дужа од 10 км. онда просечно ти изда-
ци износе годишње на сваки метар дужине
око 40 пара; за мрежу до 50 км. дужине,
износе издаци око 35 пара на метар дужине;
за мрежу дужу од 50 км. изосе ти издаци
око 30 пара на 1м. дужине. Према томе ако
рачунамо да ће укупна дужина канала у Бе-
ограду изнети 80000 метара и да ће одржа-
вање и чишћење захтевати просечно по 50
пара годтшње од сваког метра, изнео би у-
купни издатак око 40000. дин.

Варош Ласељ у Хесенској има 106 000
становника. Мрежа каналаима дужину од
437 метара; има 135м. дугачак сафон
и 1840 сливника. Издаци за чишћење и



одржавање изнели су у години 1901.—26 500
дин. или просечно по 35 пара на |м. дужине.

У Бресллви дужина канала износи 227 000
м. и у години 1901. утрошено је" на оправке,
одржавање, чишћење и испирање свега
114 120 дин. дакле око 50 пара од 1м.а ка-

се урачуна и вредност воде, која је утроше-
на за испирање, онда би износио издатак око
60 пара на 1м. дужине.

У МПириху према извештају за 1898 и
1899. г. износила је дужина канала 161 400м.,
а на одржавање и чишћење канала утрошено
је 76 000 динара или просечно по 47 пара на

1м. дужине.

Ти примери, као и примери из других
вароши, потврђују да издаци за одржавање
и чишћење канала у Београду не треба да

буду већи од 75 000 дин. годишње.

У варошима где се такса за употребу
канала наплаћује према такси за воду, изно-
си такса за канале једну петину до једне по-
ловине од таксе за воду. При томе треба и-
мати на уму, да се у тим варошима наплаћује
за кубни метар утрошене воде 15—25 пара,

а у Београду се наплаћује по 35 пара.

У Рајхенхалу иу Дармштату плаћа се
на име таксе годишње по 3 марке за сваку
везу са уличним каналом.

У Франкфурту и у Базелу плаћа се је-

дан пут за свагда без, икакве друге таксе по
8 марака на сваки метар лица имања према
улици; у Хајделбергу по 8:60 марака; у Мин- |
жену и у Ахену по 12 марака; у Каселу и
у Нирнбергу по 15 марака; а Франкфурту
по 30 марака.

У Хамбургу на сваки квадратни метар
покривен зградама, плаћа се по 12 марака

један пут за свагда, и по 9 марака од ква-
дратног метра неозидане површине, а осим
тога наплаћује се за сваку везу 6 марака и
за сваки метар канала од уличног канала до.
имања по 21 марку.

У „Дортмунду плаћа се према порези
које имање плаћа и то: по 5 марака годишње,
за имања која плаћају мање од 30 марака
порезе, а по 10 марака за имања, која пла-
ћају већу порезу од 30 марака.

У Гетингену наплаћује се такође према
порези и такса варира између 2 марке и 20
марака годишње.

У Герлину наплаћује се само такса за
везу имања са уличним каналом по,75 мара-
ка од сваке везе.

· Из тих примера може одбор видети, да
ће таксе које предлаже већина за Београд,  

| ције цео приход трошарински за дужи
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бити сразмерно знатно веће него лиу варо
шима, где грађени нису оптерећени тро-
шарином,“ |

У наведеном извештају истиче се као
најважније мишљење комисије, да таксе за

канализацију треба подесити тако, да покрију

само трошкове око одржавања п чишћења

канала а цео уложени капитал за грађење
да се амортизује приходом од трошарине.
На први поглед ово мишљењеизгледа оправ-
дано, али ако се мало дубље загледа у буџет
трошаринских прихода и расхода и направи
детаљнији прорачун доћи се брзо до закљу-
чка, да се на тај начин и грађанству и напрет-
ку Београда може нанети више штете него
користи, пошто би са довршењем канализа-

низ
година био ангижован, те или би општина
београдска морала одлагати све остале своје
велике радове као што су: модерне калдрме,
обезбеђења обала и пристаниште, јавне оп-

штинске зграде и т. д. или би се мимо тро-
шарину ипак морало приступити новом опте-
рећењу грађана.

Према општинском буџету затекућу 1908.
годину предвиђен је од трошарине приход
од 1464 350 динара. Режијски ·расходи око
наплате трошарине износе 164 350 динара,
значи, да општини остаје од трошарине чист
приход од 1300 000 динара,

Тај чист приход у овој години био је
распоређен за покриће следећих расхода у о-
круглим цифрама:

1) Грађевинско одељење (лични и мате-
ријални издатци и радови) 431 000 д.

2) Катастарски одсек 125 000 ,„
3) Електротехнички издатци за

осветљење 144 000 „

4) Чишћење и поливање улица 100 000 ,

5) Камата на зајам за велике
општ. радове 500 000,

Свега 1300 000,

Под претпоставком да ће издатци на

катастар по довршетку истог кроз кратко
време отпасти, остају нам позиције 1) Зји4)
које се морају стално подмиривати из тро-
шаринског буџета, јер предста вљају прве и

најпрече потребе општине београдске: осве-
тљење, чишћење и оправку постојеће калдр-
ме и грађење исте у некалдрмисаним улица-
ма. Према томе од чистог трошаринског при-
хода остаје нам још свега 625 000 динара

Усвајајући мишљење комисије да ће издатци
на одржавање канализације'изнети 75 000 до-

бијамо као слободну суму за отплату инте
реса и амортизацију само 550 000 динара
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годишње. С обзиром на коштање новца код

нас. у Србији излази, да би преостала сума

истог трошаринског прихода могла послужити

као подлогасвега за један зајам од 10000 000

динара.
Ми смо почетком ове године у нашем

Листу, у једноме од чланака о канализацији

Београда казали;да ће раније предвиђена сума

од8'000 000 динара бити недовољнајзапотпуно

довршење канализације. Тада смо упоређењем

цена из генералног предрачуна и фактичких

цена добивених на извршеним деоницама из-

вели, да ће сума коштања канализације по-

расти на 11200000 Како су се од тога доба

послови у Одсеку за Канализацију почели

упућивати правилнијим путем, то смо оправ-

дано уверени, да ће се на осталим неизврше

чим

_

деловима канализације моћи постићи

знатне уштеде.
штинском преовлада мишљење, које деле го-

тово сви техничари, да је за општину много

рационалније да сама набавља поједине гра-

ђевинске материјале и да извесне послове из-

вршује и у својој режији, може се са сигур-

ношћу рачунати, да ће се, трошкови за кана“

лизацију моћи свести на суму од 10000 000

динара. Из свега напред изложенога пак ви-

ди се, да би цео слободан трошарински при-

ход, ако би се усвојио предлог комисије о

величини таксе за употребу канала једва био

довољан за амортизацију капитала инвести-

раног у канализацију.

Можда ће неко приметити, да ће се тро-

шарински приходи са развитком Београда

стално повећавати, али треба вазда имати на

уму, да је трошарина врста порезе, која се

неправедно раздељује на становништво Бео-

града, и којом је сразмерно највише оптере-

ћена сиротиња и људи средњег имовног ста-

ња, те ће општина београдска имати дужност

да са прираштајем потрошње трошаринских

предмета сразмерно смањује таксе за најнуж-

није животне намирнице. С тога је наше ми-

шљење, да се сума од 1500000 д“нара чисто

трошаринског прихода максимално сме узети

као подлога за зајмове потребне за велике

општинске радове. |

У горе наведеном извештају комисије

истиче се још, да су и на страни таксе за ка-

нализацију увек мање од водоводних такса

међутим изгледа, да комисија није узела у 0б-

зир и два узрока, због којих ћемо ми у Бе-

ограду бити принуђени да наплаћујемо сраз-

мерно већу таксу него набројане вароши у

Немачкој. На првом месту, ми већи део ма-

теријала за канализацију морамо да набавља-

Ако најзд и у одбору оп-

 

мо са стране што чини, да канализација мора,

да кошта са 309 |; до 409 |, скупље него што

кошта рецимо градове у Немачкој, с друге

пак стране тамо се може много јефтиније до-

бита новац за грађевинске послове, те сум

мањи приходи потребни за амортизацију уло-

женог капитала.

Према подацима које смо изнели у до-

садашњем излагању јасно је, да се предлог ко-

мисије по коме би се за употребу канала пла-

ћала половина водоводне таксе није могао у-

својити. Али пре неколико дана мало је тре-

бало, да суд и одбор општине београдске не

ударе у другу крајности усвоје предлог: да

основна такса за употребу канала буде

три пута већа од годишње водоводне та-

ксе за свако имање, а поред тога од стране

појединих одборника падали су предлози, да

гостионице, хотели и подобне радње плаћају

4—5 већу таксу од водоводне.

Како изгледа да општински одбор у овој

ствари није довољно информисан, изнећемо

један мали рачун, који показује колико би

горње таксе биле претеране. У години 1907.

грађани београдски, били су задужени водо-

водном таксом од 470000 динара, од чега је

још до краја исте године наплаћено као бру-

то приход преко 400 000 динара. Претпоста-

вимо да се тај приход и не повећава, па би

ипак увођењем троструке таксе општина

наплаћивала од Београда 1200,000 динара,

што би по одбитку трошкова експлоатације

представљало један формално зеленашки ин-

терес на капитал уложен за канализацију.

У одбрану увођења овако великих такса

за канализацију истицало се, да ће се тиме у-

чинити много за напредак Београда, јер ће

се спречити једаред подизање јефтиних кућа

по перифирији вароши, које ће таксом за ка-

нализацију бити сразмерно највише погође-

не, али нама изгледа да би резултат био са

свим супротан и Београд у место да се по-

диже почео би се расељавати. Сиромашније

становништво бегало би у предграђа, ра-

тосиљајући се и канализације, и других мо-

дерних

_

установа! Треба ударити сасвим

другим путовима, ако се жели, да се Бео-

град подигне и унапреди. На првом месту

ваља једарад прекинути рђаву праксу стално-

га проширавања варошкот реона, а с друге

стране постарати се да Београд што пре до-

бије један добар и савремен грађевински

закон. ;

(Остаје нам да још изнесемо своје миш-

љење, колике треба да буду таксе за канали-

зацију и на којој основи да се псте разделе
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на грађане и сопственике имања. На ово пи-
тање није лако дати одговор из разлога, што
ми за општинске велике радове немамо утвр-
ђеног никаквог програма, те не знамо који су
нам послови најпречи за известан краћи или
дужи низ година, те се услед тога често де-
шава да један посао сматрамо једне године
као хитан, друге га године са свим бацамо
у позадину а финансирање великих општин-
ских послова вршимо нерационално на парче.
У оскудици таког програма ми износимо сво-
је субјективно мишљење о најпречима потре-
бама Београда које би требало извршити у
току следећих 5—7 година као и величине
капитала, који ће се у најмању руку морати
инвестирати.

динара
1) Канализација Београда. 10000 000
2.( Обезбеђење обале и при-

станиште у колико треба да пад-
не на терет Општине београдске

3“ Оштинске зграде (дом,
школе, пијаце и т, Д.) 10.000 000

и 4.) Модерна калдрма 10.000 000

За набројане четири врсте послова може се
трошарински приход узети као подлога за
финансирање и то према нашем мишљењу за
прве три врсте по ', шесто годишњег прихо-
да а за последњу 7, истога. Видели смо да
се за калкулацију може узети највише чист
приход од 1500000 динара, значи, да се за
отплату дуга за канализацију из трошарине
може узети свега сума од 00000 динара
годишње. Канализација као и остали велики
послови општински биће од опите користи
за све становнике Београда, те је с тога и
логично, да један део трошкова око канализа-
ције поднесу сви грађани издвајањем горње
суме из трошаринског прихода. Према рани-
јем прорачуну недостаје нам још сума од
325000 динара, и ми сматрамо да општина
има права дз само толику суму наплаћује
годишње од сопственика зграда и имања па
макар какав систем наплате таксе да се усвоји.

Из података пак, које смо изнели о ве-
личини водоводних такса, које су стварно
наплаћене у години 1907. излази да би та-
кса за канализацију равна водоводној такси
била потпуно довољна за покриће трошкова
канализације, који се не могу подмиривати
из трошаране, и да би евентуално остајао је-
дан мали вишак за резервни фонд за веће
оправке и проширења канализације.

Да напоменемо одмах зашто се ми у
Београду морамо ограничити само наове две
партије за покриће трошкова канализације:

12 000 000

 

један део трошаринског прихода и таксе. На
страни у новије доба препоручују да се један
део буџета за канализацију репартира на оп-
шти буџет општински а други, на повећани
приход у буџету водоводном. Несумњиво је
да увођењем потпуне канализације подземно
одвођење кишнице не само што индиректно
доноси опште користи грађанима, већ услед
њега долази општина и директно до уштеде
извесних издатака: на лакшем и јефтинијем
одржавању чистоће по улицама, на изношењу
снега из улица живог саобраћаја и т. д. те се
једна сума од 1—1,50 марке на дужни ме-
тар канала одваја из општег буџета нарачун
тога подземног одвођења атмосферских талога.
Међутим, док год се за општину београдску
не буде донео специјалан закон и на основу
истог извршила коренита реформа општинске
администрације, не може се ни мислити на
какво ново оптерећење општег буџета оп-
штинског.

Како се увођењем канализације повећава
потрошња воде што даје водоводу известан
вишак прихода : то се поепоручује да се, кад
је водовод општински, исти споји са канали-

зацијом тако, да сав вишак водоводних при-
хода иде на покриће једнога дела издатака
за канализацију. Међутим за наше прилике
овај начин мора отпасти, пошто ће један део
тих везих водоводних прихода бити ангажо-
ван за набавку воде за испирање тих оп-
штинских канала, а остатак треба трошитиза
увођење новог једног водовода за поливање
и прање улица.

. У изветтају комисије наведени су сви
начини по којима се може утврђивати такса
за канализацију.

Сви ти начини имају и својих добрих и
рђавих страна, али се при избору нарочито
треба држати принципа, да наплата трошкова
канализације не треба никако да Вод грађа-
на изазива тежњу за што мању потропш-
њу воде или увођење што мањег броја нуж-
ника. Према томе излази, да је најпростоји па
и најправедн ји начин установа такса, ко-
је се одмеравају према процентима порезе
на зграде и имања. На првом месту та поре-
за представља мерило за вредност имања,
друго материјал за распоред такса постоји
вел и најзад наплата тога омштинског прире-
за за  канализацију—назовимо га тако—мо-
же се вршити једновремено са наплатом по-
резе на зграде, што утиче на смањивањетро-
шкова експлоатације.

Као приговор овом начину може се ис-
таћи, да би трговинске и сличне зграде, које
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мање употребљују канализацију од кућа за
становање, биле сразмерно више оптерећене,
али с друге стране те зграде по правилу и-
мају и веће приходе, од кућа које сеиздају

под кирију. За јавне зграде, које не подлеже

плаћању порезе, таксе се могу приближно у-
тврдити аналого сличним приватним зградама.
Ако се још све зграде према врсти и карак-
теру као и према величини порезе на зграде
буду изделиле на неколико категорија, и за
сваку установи нарочити проценат таксе, онда
је очигледно, да се на овај начин трошкови

за канализацију могу најправедније разделити

на сопственке зграда и имања.
Ми смо покушали да изнесемо потребне

податке и дамо своје мишљење о начину ут-
врђивања такса за канализацију, дужност је
општинског одбора и надлежних министара
да одлуку по овом питању не преломе тако
рећи преко колена, већ да ово питање оз-
бљније проучеи донесу решење, које ће што
боље довести у склад интересе београђана

и стварне потребе београдске општине.

ов, == Ура 908
Београд. Душан Божић

 

Производња електрике
у малим и осрелтљим количинама.

 

За инсталације којима је потребна електрика,

слабог интензитета, као што су: електрична 'звонца

телофони и електрични осигурачи а у новије доба

још и кућевни телефони, најбољеје изузев, особите

случајеве, употребити галвански елеменат и то сув

или с течностима.

Галвански елементи састављени су из електро-

да и електолита.

Електролит је код сувих елемената обично

пластична, порозна маса натопљена течношћу која

изазива струју. Маса је та или гипс или струготина

дрвета или памук од стаклених влакана, целулоза

и т. д. Пошто је течност адхезијом зезана за масу,

суви елементи су врло спретни и сигурни; могу се

лако преносити и не требају никакве послуге. Али

зато опет могу непрекидно давати само струју вр-

ло слабог интензитета и зато се корисно могу упо-

требити само за интеримистичан рад, рад с преки-

дима; н, пр: за магновено осветљење, за будилнике

и т. д. Ово важи утолико више, у колико су еле-

менти спретнији, уколико су мањег калибра. А кад

би била потреба, да се произведе н. пр. светлост

ма и слабе јачине а на дуже време, онда би се за

то морало узети повише сувих елемената, од којих

би сваки био тежак по неколико килограма. Ску- 

поћа ових елемената долази тек у други ред према

осталим добрим особинама. Код њих је главно: што

су спретни елегантни и што „не изискују никакве

послуге за одржавање. Овим чисто практичким пре-

имућствима стоје на супрот важни недостатци: да

суви елементи, при иначе једнаким приликама, има-

ју далеко већи унутрашњи отпор него ли елементи

с течностима. То је разлог, што се суви елементи

могу употребити једино за струје слабог интензи-

тета. Међутим из елемената с течностима можемо

без штете по њихово дејство, добити привремено

и струје јачег интензитета. Даље, кад се сув елеме-

нат исцрпе, постају сви њигови делови неупотреб-

љиви; могу се слободно бацити, јер им је такав

механички склоп.

Снажно дејство елемената с течностима, а с 0-

виму вези и околност, да се они могу лако и јеф-

тино регенерисати, чини, да су ови елементи далеко

бољи за употребу но суви. Најраспрострањенији

тип елемената с течностима је тако звани: Леклан-

шеов елеменат. Електроде су му цинк и угаља е-

лектромит раствор нишадора. Деполаризатор је пиро

лузит (малганова руда). Већином су без ћелије од

беле глине. Кад се елеменат исцрпе, онда треба са-

мо електроде добро очистити; цинкан пол добро

састругати од кристала, који су се нахватали. Тај

пол може да служи докле год се држи шипка. Нај-

зад треба досути нову количину електролита, паје

леменат регенерисан. Ако имамо и ћелију с пирони

зитом, онда ову треба држати неко време у мла

кој води па затим оставити на ваздуху да ћелија,

усиса кисеоника из ваздуха. Као електролит, или

као додатак електролита. нетреба узиматијаке ки-.

селине зарад појачавања струје, јер јаке киселине

брзо нагризају цинак ичине да елеменат буде не-

поуздан.

А а и код елемената с течностима нису дале-

ко размакнуте границе њихове моћи. Почев од из-

весне границе па на више, произвођење струје ја-

ког интензитета постаје врло скупо, кад се употре-

бе ови елементи. Далеко јефтиније по киловатсату

добијамо струју из тако званих елемената за јаку

струју. томе, Випзеп, и елимената с хромном ки-

селином.

Код ових елемената електролити су јаке кисе-

лине, услед тога је унутрашњи отпор далеко мањи

но код елемената слабе струје. Зато је с елементи-

ма јаке струје врло лако за кратко трајање произ-

вести струје од неколико ампера и то с мање тро-

шка но што би се могло постићи кад бисмо спојилине-

колико елемената слабе струје. Главни недостатак о-

вих елемената јаке струје је тај, што се као електро-

лит мора употребити јака киселина као: сумпорна

азотна, — ћезап — и кромна киселина, што се у-

век осећа као велика незгода. А сем тога овим се
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путем могу произвести јаке струје само за врло крат-
ко време; само по неколико сати. Најбољи су еле-
менти типа Отоуе и Випзеп. Они имају по две теч-
ности. Цинк је у сумпорној киселини С Н250, а
платина или угаљ у азатној киселини НМОВЗ, Обе
су течности јелна од друге одвојене диафрагмом,ва-
љеом од глине. Али се не може спречити да азот-
на киселина из ваљка од глине дифузијомјне продре
кроз ваљак и да помешана с разблаженом сумпор-
ном киселином не доспе до цинка. По кратком вре-
мену киселине нагризу и најбоље амалгамисан ци-
нак и брзо га растворе. Тад мора да се прекине
рад, дифузијом измешане течности морају се про-
сути и елементи морају се обновити. Елеменат с
хромном киселином нема те недостатке јер је теч-
ност само једна једина киселина, али он није поде-
сан за произвођење струје јаког интензитета, Сем
тога снага му врло брзо опада ако се нарочитим
механичким срествима не удеси деполаризација. Са-
мо та срества јако поскупљују елеменат и чине га
несигурним. Сви покушаји да се елеменат с хром-
ном киселином уведе у већу употребу до сада су
остали потпуно без успеха. У време почетне пери-
оде технике електричног осветљења покушаваноје
да се конструјишу батерије с одливом не би лисе
доскочило поменутом недостатку. Хромна киселина
пролазила је почев од првог кроз све елементе једне
батерије. Али кад су уведене динамомашине, исче-
зли су сви ови апарати и методе. Елементи за стру-
ју јаког интензитета употребљују се сад само ме-
стимице, по лабораторијама и за пуњење малих а-
кум/латора.

Мали акумулатори као извори електричне енер-
гије добили су последњих година велики значај.
Акумулатори које је лако преносити конструјисани
сви по систему обичних акумулатора с оловом и-
мају готово све добре стране елемената за струју
јаког интензитета а немају оних недостатака. По-
што им је унутрашњи отпор још мањи но код еле-
моната с течностима, а напон струје на елекродама
за 2 волта виши, може се из акумулатора добити
млого јача струја. Испражњавање акумулатора би-
ва без смрада и без шкодљивих гасова. Рад с аку-
мулаторима је чист, нема се посла са киселинама.
За пуњење акумулатора потребно је везати их с
кахвам извором етектричле енергије те да се у
акумулатор спроведе онолика количина електрике
колика је величина и моћ акумулатора. Пошто је
струја добивена машинским путем много јефтинија,
чак и по скупу цену по коју се продаје осветље-
ње и то 40—60 пфенига за киловат-сат, но што је
струја добивена из галванских примарних елемена-
та, следи да се у принципу путем акумулатора мо-
же добити јефтина електричка енергија. Али се на
жалост и у овом случају не слажу теорија и прак-
са. Како је већ у почетку наведено, акумулатори  

су спретни сигурни и подесни докле функционише
као апарат за одавање струје. Међутим неспретност
почиње код малих ћелија чим наступи потреба да
се акумулатор пуни струјом. За тај посао је потре-
бан примаран извор струје да би се акумулатор о-
држао стално. При том има да се помене
нарочито, да је зарад чувања акумулатора по-
требно, да пуњење не буде под мањим напо-
ном од 1,8 волти и да одмах по пражњењутреба
ккумулатор наново пунити. Ово је потребно да би
капацитет акумулатора постао што сталнији и да би
трајашњост акумулатора била што дужа. Али онде
где се такви мали акумулатори употребљују обично
сопственици не знају овг услове. Па чак и онде,где
би се могло предпоставити да се то зна, и где то-
га знања доиста и има, махом се на то не пази,
Особито поучан пример у том погледу дају бате-
рије за паљење, оне мале батерије које служе за
подпаљивање гаса или бензина у гасним и бензи-
ским моторима и на аутомобилима. Уопште је по-
знато а и на жалост истина је, да се ти акумула-
тори тако потребни за аутомобиле и машине, врло
мало негују) на њих се слабо обраћа пажња.
Ако наступи пауза у употреби кола н, пр. зи-
ми, онда се и аутомобил и акумулатор просто баце
у запећак и то махом у време кад је батерија аку-
мулаторска за време последње вожње готово сасвим
испражњена. Кад опет с пролећа дође време да се
аутомобил опет употреби, онда се тек сети и бате-
рије и предузму се кораци за пуњење. Па кад се
при том покаже, да је батерија изгубила у знатној
мери свој капацитет, онда се олако и брзо баци
кривица на лош квалитет фабриката и на општу
непоузданост електричних апарата. С тога је у ин-
тересу сигурности при вожњи као и саобраћајних
трошкова непрестано опомињати, да је потребно и
с овим малим батеријама које се лако преносе, по-
ступати по прописима. Сем поменутих прописа да
пражњење треба да буде под највећим напоном од
1,8 волти и да треба одмах затим батерију поново
напунити, још треба додати да пуњење треба да се
врши струјом прописаног напона и да пуњење траје
6—12 часова, што дуже то боље, С пуњењем тре-
ба престати кад почне обиљно развијањегаса, које
је природан и сигуранзнак да је пуњење довршено.
Овако мале батерије рационално је пунити струјом
која износи десети део капацитета акумулаторовог
и да то пуњење траје 11 до 12 часова док се за-
вршетак пуњења не покаже тиме што се, као што
је поменуто, појави развијање гаса.

Има у главном три врсте извора за пуњење
акумулатора: варошка мрежа; галвански елементи
јаке струје; мале нарочито конструјисане'електричне
машине. Ако хоћемо да употребимо варошку елек-
тричну мрежу, онда треба имати на уму, да је на-
пон струје у мрежи далеко већи но што је напон



— 448 —

потребан за пуњење акумулатора. Пошто акумула-
тор с оловом треба за „пуњење сваког елемента
око 2,75 волти напона, добија се множењем броја
ћелија, (елемената) с бројем који означава напои у
волтима производ који показује колики је потре-

бан укупан напон струје за пуњење. Акумулатори

удешени за преношење имају обично четири до шест

ћелија повезаних у ред (једно иза друго) Према то-

ме највећи напон за пуњење треба да изнесе 5,5 до

16,5 волти. Међутим варошка мрежа стоји под на--

поном 110 до 220 волти. У овим случајевима при-

нуђени смо да поништимо сав сувишан напон рео-
статима (електричним отпором). Ако не бисмо иску-

пили довољан број малих батерија да их на једаред
пунимо, онда би пуњење било услед губитака на

реостату врло скупо. Уопште врло ће се ретко моћи
искористити елекгрична енергија из варошке мреже
код приватних лица. Једино ако се удеси нарочита

централа за пуњење оваквих акумулатора. Затд ће
најчешће такво пуњење бити врло скупо. Истина

понекад је и ово јефтиније но што би коштало кад

би се вршило код нарочитог предузећа јер Ку тро-
шкови око преноса акумулатора далеко већи но о-
ко самог пуњења. |

Али у свима варошима нема електричке мреже
те ће много пута бити немогућно пунити на описа-
ни начин. У том би случају могли н. пр. употреби-

ти поменуте елементе за јаку струју. За тај посао

треба нарочито јаких и снажних галванских елеме-

нат,а јер је понашање акумулатора и ових елемена-

та приликом пуњења сасвим противно. Акумулато-
ру је потребна при пуњењу струја почев од 2 вол-

та напона. Одмах чим се изврши веза нараста на-

пон на 2,14 волти и расте поступно до 2,4 волта

тако да на завршетку пуњења и при развијању га-

сова достигне 2,74 волти. То је потргба и процес

пуњења акумулатора. Томе на супрот галвански е-

лементи, који служе за добијање примарне струје,
имају непосредно по постављању везе с акумулато-

ром свој највећи напон струје 1,8 до 2 волта и на-

пон им опада до завршетка пуњења акумулаторовог

за знатну меру. Потребно је дакле толико галван-

ских елемената да чак и на завршетку пуњења о-

стане укупни напон већи но што је противни напон

у акумулаторима. Зарад тога или се мора за време

рада контролисати како расте напон у акумулатору

или се мора уметнути у круг један амперметар ко-
јим ће се регулисати да остане приближно сталан

правац струје и њена јачина, све док се пуњење

не изврши.
Наместо поменутих елемената за јаку струју у

којима има јаких киселина, у новије време за тај

циљ употребљују се елементи, који дају трајно вр-

ло јаку струју, састављени из оксида бакра и цинка

којима је калијев цеђ—кали—елетронит. Ове су е-

лементе најпре саставили Ефзоп и Гајапде затим су

| те елементе знатно поправиле две фирме: једна фи
рма, ОЏтртен ег Манћеш у Лајпцигу гради их под
именом „Купроелеменат“ а друга фирма истог име-
на у Хамбургу гради их под именом Медепа —

елеменат. Медета—елеменат састоји се из гвозде-

ног суда који има нарочита удубљења у својим зи-
довима, тако, да се у ова уклапа оксид бакра ка-

позитиван пол, док једна цинкана плоча као: него-
тиван пол изолисан виси из поклопца и потопљен

је у електролит који је образован из раствора ка-

лија. М ако није рад с овим љутим цеђем никаква

добра страна овог елемента, ипак је овај елеменат
врло добар за произвођење врло јаких струја, и

може се сматрати као доста поуздан извор електри-
чне енергије. Треба имати на уму да је просечни

напон струје код овог елемента врло. мали С поче-

тка износи напон нешто преко једног волта а на

завршетку, при прекидању струје, спадне на поло-
вину, тако да се средњи напон може узети да из-

носи око 0,5 волти. Према томе за пуњењг једног

јединог акумулатора потребно је најмање шест о-

ваквих елемената како би се на завршетку пуњења

имала струја бар 2,7 волти напона. Зато је сразме-

рно велики утрошак цинка, па и како калијев цеђ

није јефтин, то је киловат—сат произведен оваквим

елементом прилично скуп. По податцима које даје

сам Медепа кошта киловат сат око 6,50 марака
Према томе је за добијање малих количина

електричне енергије најподесније употребити мале

динамомашине. Оне су махом магнетоелектричне ма-

шине, јер би се при примени принципа чисто ди-

намо—електричних машина, један велики део еле-
ктричне енергије, коју машина производи, трошио

на магнетизовање магнетског поља. За машине по-
менуте врсте може се упогребити ручна снага као

мотор, али се тај начин покретања у пракси не
примењује. Јер, како ове машине раде с врло ма-

лим ефектом, то им за покретање је потребна

сразмерно велика снага и сопственику машине не-
ће бити ни мало пријатно да по 10 до 12 часова

без прекида окреће машину да би напунио своје

акумулаторе. У већини случајева у пракси згодну

снагу за покретање таквих машина даје водовод.

Конструјисане су турбине, које се непосредно до-

веду у вечу с водоводом и окрећу се; ас овим тур-

бинама везана је мала магнето електрична маши-

на. Потрошња воде код оваквих машина истина

није мала да се не би морало водити рачуна о том

при производњи електричне енергије у већој разме-

ри. Сасвим је природно да овакве инсталације не

могу конкурисати с електричном енергијом из ка-

кве централе. Јер је потрошња воде по киловат;сату

толика, да трошкови надмашују цену електричне е-
нергије, која би се добијала из варошке електричне

мреже. Па ипак су трошкови при употреби воде 
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мањи но они, који би произашли употребом ма

које до сад описане методе за производњу елек

тричне енергије. На прво место врло је лако ре:

гулисати број обртаја турбине према најмањемна-

пону малог електричног генератора. То се постиже

тиме, што се славина на водоводу мање или више

отвори. На тај се начин енергија и напон тачно ре-

гулишу у оној размери у којој напредује пуњење

акумулатора. Вода која испод турбине отиче може

да се употреби још за друге циљеве. Према томе у

радионицама где је иначе велика потрошња воде

(н. пр. за прање или други који циљ), може се е-

лектрична енергија добити на описани начин гото-

во бесплатно, као споредан продукат. Најважније

преимућство без сумње је то, што је рад око доби-

јања електрике сасвим чист, јер су и ове мале ма-

шине чисте и спретне. Осим тога, те су машине у

свако доба спремне за рад те се зато може препо-

ручити њихова употреба у свима случајевима где

није потребна већа електрична енергија од 30 до

40 ватова на сат. За десет радних часова може се

на овај начин напунити акумулатор са 400 ватова, што

одговара секундарни корисан ефекат од 280 вати.

Многи, који имају овакву инсталацију, сасвим ће

природно доћи на мисао, да производе више елек-

тричне енергије и да у коло уведу неколико сија-

лица између 2 и 15 нормалних свећа или мале еле-

ктромоторе за покретање шиваћих машина венти-

латора, музичких справа ит. д.

За овај посао наравно не подносе мале ћели-

је од 50 до 100 ватова но су потребни већи аку-

мулатора, чија је моћ између 200 и 1000 ватова и ви-

ше. За пуњењеоваквих батерија може поднети једино

струја произведена динамомашином,јер је произво

дња потребне примарне енергије среством ма каквог

галванског елемента и сувише скупа.

Могло би се лако доћи на мисао, као штоје

то већ и више пута било, да се може на овај на-

чин добити врло јефтино осветљење. Јер ако се

оваквим батеријама произведе енергија од 10 до

16 волти напона, онда можемо металне жице упо-

требити за осветљење и трошити на сат и норма-

лну свећу по 1 ват енергије без икаквих тешкоћа.

Јер као што је познато, употреби металних жица

у техници осветљења највише сметају високи напо-

ни струје, коју дају наше електричне централе. При

напону од 110 волти не може се никакав метални

кончић употребити као материјал за сијалице ма-

лог светлосног интензитета (малог броја свећа).

Најмање треба сијалица да има 30 свећа и сијали-

ца је тада несразмерно скупља и много мање си-

гурна но сијалица с угљеним кончићем исте јачине

светлости, За ниске лампе од 10 — 16 волти могу

се конструјисати сијалице с металним кончићем та-

 

ко, да су апсолутно сигурне. Уколико се тиче саме

електричне енергије овај начин производњесветло-

сти помоћу акумулаторских батерија и лак је и

јефтин. Али и површно упоређење ценапоказује,

да трошкови транспорта (од места на ком се пуни

акумулатор до места. употребе) по киловат сату

при овако малом капацитету оловних акумулатора

постају и сувише велики, те да зато не преостаје

никакве економске користи од целокупног система.

Али, ако нема у близини никакве станице за

пуњење акумулатора, и ми хоћемо ипак да „прои-

зведемо електричну енергију с претпоставком да се

због мале количине потребне енрегије „не рентира

инсталација парне машине и потпуне електричне

централе, онда долазе у примену, бензински агрега-

ти за произвобђење електрике. У том случају какав

бензински, гасни бензински или шпиритуски мотор

стоји у непосредној вези с малом динамомашином

Ова динамомашина или непосредно даје струју „а-

паратима (сијалицама, електромоторимаи т. д.) или

узгред пуни још и какав акумулатор, који служи

за резерву или прима на се електрично осветљење

за оно време, кад се дотични мотор, из буди каквих

разлога заустави. Употреба мотора са експлозијом

код аутомобила врло је много допринела [да се и

стационарни мотори те врсте далеко усаврше.
Као пример овог.особитог система за осветље-

ње могу да послуже инсталације Огађе

.

Могогуетке

у Магдебургу а нарочито Рајшт—Мојот Фипато у

Ахену у Немачкој;

Искуство добивено код специјално конструји-

саних сталних мотора на експлозију показало је да

се без бојазни могу такви бензински производници

електри употребити непосредно за осветљење. Ни-

су дакле потребни посредници—акумулаторске ба-

терије. За рентабилитет оваквих мотора и потреб-

них инсталација, поред сигурности у функционисању

долазе још два важна елемента: прво, и без непре-

кидне употребе акумулатора, који су за мирну свет-

лост иначе потребни, може се произвести сталан

напон струје; друго, није неопходно потребно да

имамо изученог и сталног машинисту при раду ма-

шине. А кад се може изаћи на крај без акумулато-

ра, онда у првом реду постаје инсталација јефтини-

ја јер отпадају трошкови око набавке скупих аку-

мулаторских батерија, а сем тога и сама експлоа-

тација бива јефтинија, јер по киловат сату пада ма-

ње трошкова од саме инсталације, не губи се ни-

шта од енергије коју иначе троши сам акумулатор

а отпадају и трошкови одржавања самога акуму-

латора, који такође нису мали. Фирма: Аасћепег

Згаћмаагеп—РЕађик А. О.—Аасћеп, даје овај прора-

чун за производњу једног киловата на сат помоћу

моторских типова које она. производи:
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Трошкови горива по киловат сату знатно сумањи при употреби светлећег гаса кад му кубниметар кошта 12пфенига, него ли при употреби бен-зола. Међутим су трошкови за мазиво и материјеза чишћење машине као и споредни трошкови покиловат сату у истој размери опет већи Код гасанего код бензола. Те према изложеној таблици у о-ба случаја излазе готово истоветне цене за енерги-
ју од 1 киловат сата. Па ипак код најмање инста-лације цена за киловатсата износи 27 пфенига а
код већих око 93 пфенига; дакле много јефти-није но кад се електрика добије из каквеелектричне . централе, где се електрична

_

ене-
ргија за осветлење продаје по 40 —- 60 пфенига
(у Београду 0,90 дин) киловат. Истина треба, има-
ти на уму да су овде трошкови горива рачунатипод условом да машина ради пуном снагом, а у
пракси то бива само изузетно и врло ретко, зато
ће чисти трошкови експлоатације изаћи нешто већи.
С тога ће тачније бити ако повећамо укупне тро-
шкове за 10 до 15 процената, Ово вреди све ако
машине дају струју непосредно мрежи за осветље-
ње. А ако хоћемо, нарочито при осветљењу, да
имамо потребну енергију и за време кад машине
не раде, онда нећемо моћи избећи набавку мале
акумулаторске батерије, што неће знатно упливи-сати на укупне трошкове око производње електри-ке. Али при томе може доћи у питање само аку-
мулаторска батерија малог капацитета која служисамо привремено. Кад се унесе у рачун и ова ма-  

ла акумулаторска батерија, онда ће киловат сат ко-штати код најмањег типа машине око 38 и 36пфенига, код машина већег типа између 27 и 28пфенига, Код ових машина ипак треба да буде чо-век колико толико извежбан. Ова околност исразмерно велики трошкови око набавке машинаи инсталације њихове могу појединце ипак одлучи-ти, да се не упушта у тај посао, нарочито ако це-на електрике из варошке мреже није сразмернове-| лика (н, пр. у Берлину 40 пфенига). Али кад се уЗме у тачун и друга околност: да сијалице могу
бити с металним кончићем, онда ствар стоји друк-
чије. Счјалаце с могалним Кончићем данас се за
приватно осветљење врло мало употребљују као
што је поменуто стога, што се такве лампе при на-
пону струје од 110 до 220 волти једва могу кон-
струјисати за 60 нормалних свећа а мање не. Како
стручњаци веле, то се још за друго неће моћи по-
стићи, али зато није опет ништа лакше но такву
бензин моторску инсталацију удесита да произво-
ди електричну енергију од 65 волта напона, па јетиме горња тешкоћа потпуно одклоњена, За 55 до
60 волти напона може се конструјисати сијалица сметалним кончићем од 16 нормалних свећа и бићемного јефтинија но сијалице с угљеним кончићем
које су удешене за струју високог напона од 110
220 волти, које троше по 3,5 до четири волта наједну свећу. Кад се међу тим код ових приватних
електричних централа уведе у употребу још и си-
јалица с металним кончићем, онда наступају сас-вим други односи за ргнтабилитет — наравно при
употреби сијалица малог интензитета светлости, од
16 до 20 нормалних свећа. Јер с напоном струје од
50 до 60 волти напона Код малих централа може
се светлост употребом сијалица с металним кончи-
ћем добити за трећину до четвртину оне цене којукошта светлост код сијалица с угљеним кончаћем

Тесћизеће Випазећап.
Ј.М 47 и 48 1908 г,

 

Рад Удружења Срп, Инжењера
и Ћрхитекта,

П, Месни скуп на дан 14. децембра
08. године,

Скупје у 9", часова отворио потпреседникг.К. Савић, пошто се председник г. К. Главинић из-ВИНИО, што не може доћи због послова у Мини-старству.

Присутни су: Г. Г. Миша В. Николић, Н. Ма-нојловић, Ј. Ђ. Илкић, Драг. Ђ. Матић, НешкоСмиљанић, П. А. Димић, В. М. Павловић, „ЈованАндрејевић, Мих. Јањушевић и Сава М. Радојковић.  
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1
По предлогу управног одбора изабран је за

редовног члана Удружењаг. Никола Ђурић инжењер

П
На место г. Жив. Ј. Димитријевића, који је

премештен у Крагујевац, и због тога према Уста-
ву Удружења престао бити члан управног одбора,
изабран је за члана управног одбора инж, г. Јеф-
ла Т. Стефановић ред. проф. Универзитета.

Ш
Подпредседник г. К. Савић говори о раду

инжењера у опште и раду Удружења на по се и
њиховом утицају на културни напредак наше отаџ-
бине; даље говори о потреби да се на какав
видан начин истакне и покаже успех и утицај рада
Удружења за 25 година, као и успех и утицај тех-

ничког рада у обновљеној Србији. По решењу у.

правног одбора износи скупу предлог, да се 25. го-
дишњица од постанка Удружења прославии мани-
фестује на овај начин:

1. Да се изда књига споменица;

2., Да се приреди изложба техничких радова; и
8., Да се до прославе прикупе скицеи сним-

ци сеоских имања, ако је могуће, да се на осно-
ви тих података израде угледни пројекти сеоских
зграда с обзиром: на начин живота, навике, оби-
чаје, климу, земљиште, производњу, могућност из-
вођења и томе слично.

Г. М. Николић мисли, да 25. годишњицу

треба прославити и тим поводом издати спомени-
цу; радоваће се, ако могу и остали предлози У-
праве, да се остваре алн сумња, да наша снага до-
стиже и за остало. Напомиње, да је већ раније

рађено на изради угледних пројеката за сељачке
станове и да су такви пројекти већ израђени.

Г. К. Савић објашњава, да су заиста иници-
јативом Друштва за чување народног здравља из-
рађени угледни пројекти за сеоске станове, али ти

пројекти имају два недостатка. Први је, што је то
само стан за сељака и његову породицу без обзи-
ра на остале економске зграде, без којих сељачка
породица не може бити, и друго је, што се није
водило рачунао градиву, могућности израде, терен-
ским и климатским приликама, навикама, обичајима
и потребама појединих крајева наше отаџбине. Из-
вођењем предлога намерава се, да се све то отклони
Јер, из прикупљених скица и снимака сеоских има-
ња морале би се прво проучити све потребе, при-
лике и остало што би утицало на израду угледних
пројеката, јер оно, што је за Мачву или Стиг од-
лично, не може се применити у брдским више
сточарским крајевима.

Г. М Николић предлаже, да се до просла-
ве спреми све што је (потребно, да се тога дана
постави темељ и отпочне зидање дома Удружења.  

Сматра да ће се подизањем дома поставити најпо-
узданији темељ за опстанак Удружења и да ће та-
да једна брига скинута с врата оставити више вре
мена за друге послове.

Г. Н. Манојловић напомиње, да су сва
удружења добила од општине земљишта за подиза-
ње својих домова, па предлаже, да и наше Удру-
жење треба да тражи од општине земљиште за по-
дизање свога дома, и одмах у исто време да се
најживље настане на прикупљању прилога.

Г. М. Николић мисли да и држава треба
да помог:' ово подизање дома, чита из Пештан-
ског Лојда један извештај, (од пре 10 дана) из кога
се види, да је Маџарско Министарство трговине
њиховом удружењу поклоннло 10000 круна, поред
редовне годишње помоћи. Нада се да ће и наше
Удружење добити од општине земљиште. Даље пи-
та шта јд било са оном намером Грађ. Касине, да
сва удружењаподигну заједнички дом.

ГК. Савић потпредседник саопштава скупу
да није било могуће—из разних узрока, које набра-
ја—подићи заједнички дом за сва удружења и да
се на то више не може рачунати.

Г. Н. Манојловић предлаже, да се одмах
отпочне са прикупљањем прилога за подизање дру-
штвеног дома, а од Господина Министра Грађевина
да се тражи помоћ и то 5000 динара за подизање
дома а 5000 динара за издавање листа.

Г. М. Николић мисли да одмах треба тра-
жити од општине земљиште, од министра помоћ,
а од чланова удружења прилоге.

Потпреседникпита, шта треба на прво-
ме месту учинити.

Г. М Николић, на прво место долази дом.
Ово је мишљење усвојено једнодушно и по

том је решено, да се 25. годишњица Удружења
прослави на овај начин:

1, Издавањем споменице, у којој ће бити из-
ложен историјски развитак технике у Србији и ути-
цај технике на културни развитак, историја и пре-
глед целокупног рада Удружења и његов утицај
на јавне радове и културни напредак. Ово се има
сматрати као најмање што треба спремити за про-
славу.

2., Свечано отварање дома Удружења и изло-
жбе техничких радова у Србији.

3., Прикупљање скица, снимака и осталих по-
датака о сеоским имањима и сређивање грађе а по-
могућству и израда угледних планова за подизање
сеоских имања с обзиром на све прилике, погодбе
и околности у којима наш сељак живи у појединим
крајевима наше отаџбине.

4., Ставља се у дужност управноме одбору,
да детаљно проучи, на који начин треба извести и
извршити ова решења па да то поново изнесе ме-
сном скупу на проучавање и решење.
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После овога настало је саветовање, на који
би са начин могла створити финансијска могућност,
да се подигне дом. У овој дебати учествовали су
сви присутни и најзад је одлучено:

Да се главноме скупу предложи, да одобри,
да чланови Удружења за идућих шест година по-
ред редовног чланског улога плаћају још по 10 ди-
нара годишње за подизање дома; а сем тога, да
се траже и прилози. Од прикупљеног новца да се
одмах образује фонд за подизање дома.

Г. П. А. Димић вели да прво треба почети
од себе, предлаже, да присутни одмах даду своје
прилоге за подизање дома. Ово је усвојено и од-
мах су уписали:

Г.Г, Н. Манојловић 200 дин.
Ј. Ђ,. Илкић 100

М. В. Николић 1007
Ј. Андрејевић 100 ти
В. М. Павловић О
К. Савић 100 _,

Мих. Јањушевић ЈОД
П. А. Димић МОДИ ови

Нешко Смиљанић 1007 +,

Сава Радојковић КОД

Драг. Ђ. Матић ДОО
Јован Ђ. Раденковић Оали

Извесна г. г. положила су одмах један део
уписаних сума, а сви су се обвезали, да ће испла-
тити обећање суме до краја 1909. године.

Управном одбору стављено је у дужност, да
свима инжењерима упути позив за скупљање при-
лога.

М

Потпредседник г. К. Савић излаже скупу све
тешкоће око издавања листа, нарочито напомиње
оскудицу у сарадњи и малаксалост редакционог од-
бора, излаже мишљење појединих колега о листу
и моли скуп, да о овоме промисли'и донесе одлу-
ку; да ли лист треба задржати овакав какав је —
и ако нисмо њиме задовољни- да ли га треба мења-
ти и онда како 2

Поводом овога настала је веома жива дебата

у којој су учествовали сви присутни, и одлученоје:
Да лист треба да излази и даље сваке недеље

са полемичном садржином, али да се при том бри-

жљиво избегава лична полемика, а стручни додатак

да се издаје онда и онако, када то допуштају фи-
нансијска срества.=

14. дец. 1908. год.

Београд.
Бележио

Н. А. Димић.  

Књижевност,

Једно ново дело о гвозденим мостовим иза-
шло је недавно у Лајпцигу. Наслов мује: Ејег-
пе Вгискеп а написао га Г. Шапер инспектор у
желез. оделењу министарства грађевина и сталан асе-
стенат берлинске технике.

У томе делу третира се израда свију делова
гвоздених мостова и свију врсти носача осим висе-
ћих мостова, на најмодернијој основици.

За техничаре студенте ова књига врло је до-
бра нарочито због многих врло добрихслика, које
прати језгровит текст.

За практичара, нарочито за онога који има
да цени какову у детаљу израђену конструкцију,
која се као оферат подноси, може ова књига вр-
ло згодно да послужи као подсетник, који ће на-

рочито указати на извесне честе конструктивне
грешке.

Књига има 436 страна и 1244 слике у тексту
Прочитао сам ову књигу и могу је само пре-

поручити друговима,
Цена је књизи повезаној 21 марка.

Неготин. М.Ј. Валента.
30. Х!. 08,

БЕЛЕШКЕ.

Јефтина замена боракса. За лемљење ме-

тала: гвожђа челика, бакра, месинга, никла, алпаке

и т. д. употребљује се боракс с одговарајућим чвр-

стим лемом, или се употребљују извесни готови
препарати који имају ту добру страну што је 6о-

ракс или друга која подесна супстанција већ поме-

шана са лемом те се има посла само с једним пред-

метом. Али кад се узму у обзир цене тих препара-

та, онда им је једина добра страна та што их је
лако употребити. Кад се употреби боракс и лем,
што је до данас било најјефтиније, онда се и лема

и боракса сразмерно много троши, јер се боракс

и лем надимају у ватри. Сем тога употреба борак-
са има и других незгода. Сасвим је дакле било у-
месно, да се нађе средство, које није тако скупо као
боракс, које има све добре стране боракса а нема
његове недостатке а које је при том лако за упо-
требу. То је срество нађено и ушло је у трговину
под именом „Регрјех.“ Добре стране су му ове.

Паста или прашак од „Репех-а“ замењује три до
четворогубу количину боракса. Довољно је један
једини пут нанети смесу „Репех-а“ и дотичног ле-

ма па да се парчад залеме тако, да могу издржати
ударе чекићем и тињење помоћу валака. Не јавља
се надимање лема као оно код боракса зато не от-
пада ништа од лема а лем постаје житко течан.
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Није потребно претходно чишћење метала (у кисе-

линама или турпијом). „Репех“ чини уштеду иу

турпеисању и чини те се не троше турпије. „Репех“

у прашку употребљује исто онако као и боракс

само је за пасту кратко упуство. —- Ближа обаве-

штења радо даје Фирма Е. Рапзу Кгецжпоеп-у

(Тћигеац) и Копзјап2-и (Вадеп), Немачка.

Чврет ваздух. У природњачком часопису

„Козтоз“ даје Пг. А. уоп Ваша! ово интересно са-

општење: Данас не само да постоји течан ваздух

већ је пре кратког времена пошло за руком--и ако

ће то изгледати чудно непосвећенима —да се ваз-

дух счврсне у чврсто тело. Н. Егатапп, директор

лабораторијума за анорганску хемију на политех-

ници у Берлину (писац ове бслешке у Тесћизеће

Вјанег био је до пре кратког времена асистенат

Ердманов) претворио је сув збијен ваздух у теч-

ност под притиском од !—4 атмосфере у нарочи-

том апарату за хлађење. Овај течан ваздух, који је

по свом саставу тачно одговарао саставу атмосвер-

схог ваздуха унео је вакум од 10 до 12мм. и при

том (се течност следила у користаласту ма-

су. Кристали су били од чврстог азота, а течнос-

ти што је застало, био је кисеоник „Чврст ваздух“

према томе у ствари је „чврст азот.“ Овај прона-

лазак, који је у осталом патентован, имаће велики

технички значај, јер ће се тим начином први

пут моћи потпуно одвојити кисеоник од азотау

ваздуху и то без велике муке.

Број коњских снага на целој земљи

Како то саопштава „Козтовз,“ француски народни

економ Ј. В. Зау. у години 1815 по свом повратку

из Енглеске пише пун дивљења: „на све стране су се

парнемашине ужасно намножиле пре тридесет година

било их је једва две три у Лондону, а сад их има

на хиљаде.“„Данас целокупна снага паре у напону

рачунећи ту и локомотиве и остале парне машине

на целој земљи броји на 120 милиона коњских сна-

га. По професору Левицком у Дрезди потребно

је за произвођење све парне снаге на земљи рачу-

нећи 10 радних часова дневно и за 300 радних да-

на на годину 7200 милиона цената горива, што пре-

ставља у новцу вредност од 5700 милиона марака,

Целокупни трошкови производње снаге рачунећи

и све споредне трошкове износе годишње према
рачуну Левицковом око 11 милиарди марака. По-
ред парне снаге долазе у први ред као извори
снаге гас и вода. Али ова два извора дају једва

5—6 милиона коњских снага.
 

ВЕСТИ

Исправка.

У прошломе броју нашега листа а у завршноме

ставу чланка „Самоуправни инжењер“ непажњом

коректора одштампано је: Стога нетреба лишити

 

 

 

 

,

тслужбе окружног инжењера у место: Стога се не
реба либити. службе окружног инжењера т. д.
Молимо читаоце да ову исправку приме на знање.

Уредништво.

Прилози фонда за подизање дома. Г
Светолик И. Поповић инжењер Управе држлДмоно-

пола уписао је као свој прилог за подизање дома
нашег Удружења сто динара.

Засведени пропуст од 1,20. м. распона са-

градиће се преко Глоговачке утрине на путу Ћуп-

рија — Свилајнац по пројекту инспектора г.Н.

Поповића.

Предрачунска је сума 2555,49 дин.

Оправка пута на окуци уГају Манасти-
ра Букова, уступљена је-Манојлу Николићу пред.

из Неготина за 2999 дин.; ниже од предрачунске су-

ме зе 97904 д. или 24,61%/8.

Плаћа „округ.

Нов мост преко Чађевице. Министар Гра-

ђевина одобрио је, да се преко 'реке Чађевице на

Км. 27,300 окр. пута Лозница—Крупањсагради нов
стални мост од 8 мет отвора. Мост ће имати зида-

не стубове а озго гвоздену конструкцију са цорес
| гвожђем и шљунчаним застором. Предрачунска је

сума 19090,61 динара. Лицитацију ће објавити окр.

| одбор окр. подринског.

Пројект за грађење овога моста израдио је

самоуправни инжењер г. Ј. П. Зрнић.

Оправка дрвенога моста у Драговцу на

држ. путу Пожаревац—Смедерево извршиће се по

предрачуну инжењера г. Влад. Р. Вишека Предра-

чунска је сума 3988.94 динара, а лицитација ће би-

ти у скоро расписана.

—Св. ПЏантелејски дрвени мост преко Ни-
шаве у Нишу оправиће се по предрачуну г. Б.

Салокаја општ. техничара Вредност ове оправке

по предрачуну износи 7727,57 динара. Оправка ће

се извршити почетком идуће године. Лицитација

још није објављена.

Дрвени мост преко Моравишта на окр
путу Крушевац—Јасика оправиће се по предрачуну

ииж. г. Млад. Ђуровића. Вредност оправке износи

1040,20. динара.

Дрвени мост на км. 9. пута Крушевац
—Александровац оправиће се по предрачуну ин-

спектора г, Ир. Боди. Предрачунска сума ииноси

926,96 динира.

Дрвени мост преко Шовачког потока о-

правиће се у почетку идуће године по предрачуну

инспектора г. Ир. Боди; а вредност оправка износи

922,23 динара.
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Наши сарадници
 

У току ове године помагала су нас својом са-
радњом ова господа:

Андрејевић Јован
Аћимовић Милан
Божић Душан
Божић МилутинЈ.
Букавац Јосиф
Букавац Клементије
Бурмазовић Стеван
Валента Михаило Ј.

Видановић Јордан

Вукашиновић Сретен О.
Гагић Чед.

Гребенаровић Милан
Димитријевић Живојин
Димић Павао А.

Ђокић Божидар

Зрнић Јован П.

Илић П. М. професор
Јирачек Јован

Јовановић Милоје

Јовановић Светозар инжењер
Јокановић ЈЉубомир
Јоксимовић Милан

Јосифовић Станислав
Кузмановић О.

Леко Дим.Т.

Манојловић Н.

Марковић Пт. Стеван
Маслаћ Драг.

Миленковић Петар

Миланковић Рт. М.

Мирковић Драг.

Миросављевић Стеван
Митровић Влад. П.
Михајловић Светозар Ж.
Павловић Влад. М.
Раденковић Јован Ђ.

Савић Кирило
Смиљанић Нешко
Станић А. М.
Станојевић Ђ. М.
Стефановић Јефта Т.
Стехлик Ф.
Таназевић Бранко
Турудић Миленко

Пријатна нам је дужност, да свима нашим са-
радницима изјавимо искрену благодарност на по-
моћи и да их замолимо, да наси у будуће и што
обилније помажу својом сарадњом. Јер, само зајед-
ничким и сложним радом долази се до успеха.

24. Децембра 1908.г.
у Београду. Уредништво

Српског Техничког Листа
злннмвиттитавиелгтнекииниитинивнецепешииннипениипетгеглипивииниввтленииишитвииестпа

 

 

Благајникова Пошта.
 

Од господе претплатника из Београда примили смо на
име претплате за лист, и то:

по 10 дин,

за П полгође 1908“ год.
од г. г. Ник Димитријевића лебара, Љубе Крсмановића трг,
Гранд. Хотела, Кланичног Друштва, П. Велимировића Председ-
ника Министарства, Гавре Сабовљевића предузимача, Косте Жив-
ковића предузимача, Т. Чупића индустријалца, Панте Михајло-
вића инспектора, ЈБ. Прапорчетовића инжењира, Морица Хари-
ла агента, Благоја Штурјанца предузимача и Ото Галднера
грађевинара.

за [1 полгоће 1908. г,
од Т. г. Ал. Велидког п. инжењера и Момира Коруновића п
архитекте.

за Пи 21 четврт. 1908 г.
од г, г, Милана М. Јовановића инжењера и Јосифа Ко.

вачевића професора и

за 11 полгође 1907 г.
од г. Јоце Новаковића п, архитекте.

по 5. дин,
за П четврт 1908. г.

од г. г. Ј. П. Јовановића министра у пензији ни Ал. Јанковића
архитекте.

за ШП четврт 1908, г.
од Цигларског Друштва

20 дин. за целу 1908. год.
од г. М. Попс-Драгића инжењера.

 

Г. Дим. Милошевић инжењер повереник за округ крагу-
јевачки, послао нам је покупљену претплату за лист и то:

по 30 дин.
за П полгође 1907 и целу 1908, г.

од г. г. Браће Крахтис трг. из Аранђеловца и Андре Брушије
предузимача из Аранђеловца.

50 дин.

за П полгође 1906, и целу 1907 и 1908, год.
од г. Мате Гајовића предузимача из Кормана.

10. дин.

за ИП полгоће 1908. т.
од г. Игњата Трајковића предузимача из Крагујевца.

Г. Антон Јунек надзорник ! секције из Параћина послав
нам је 10 дин. на име претплате за лист за П полгође 1908 г.

Г. УК. Ивановић инжењер и Ст, Загоре послао нам је 10
дин, на име претплате за лист за П и Ш четврт 19083, гол.

 

Нашим повереницима и претплат=

ницима. Пошто је већ крај ове год. а мно-
ги од господе претплатника нису измирили
ни претплату за прошлу годину, уредништво
их моли, да дугујућу претплату што пре по-
шаљу потписатом благајнику листа или нашим
повереницима у округу—окр. инжењерима.

Уједно уредништву је част замолити све
своје поверенике, да се заузму око прикуг-
љања претплате, јер се само на то чека, па
да се изда и трећа свеска стручног додатка,

која се сада довршује.
Благајник

Српског Техн. Листадецембра 1908. г.
Јован Ђ. РаденковићБеоград.

 

Власник за Удружење Срп. Инжењера и Архитекта Кирило Савић ванредан професор Универзитета
Одговорни ургдник: Јован Андрејевић инжењер, управник грађевинског одељка општине Београдска

Штампарија К, Грегорића и Друга — Београд



Садржај
СРПСКОГ ТЕХНИЧКОГ ЛИСТА ЗА ГОДИНУ %ХХ — 1908.

Са Б означени чланци су белешке,

Чланци су поређани по азбучном реду главних наслова и по реду страна.

Архитектура и уређење градова.

Нешто о грађењу сеоских школа. Бранко Та-

назевић, стр. 2.

Стечај за израду скица за нову зграду управе

монопола. стр. 228.

Мисли о могућности примене српског стила.

Димитрије Леко архитекта. стр. 233.

Нова телефонска централа у Београду. Архи-

текта Бранко Таназевић. стр. 272.

Један предлог, Лајковац да

Г. Гагић инж. стр, 328.

Конкурс за израду споменика Кара-Ђорђу.

стр. 940.

Резултат стечаја за скицу за нову зграду Уп-

раве Монопола. стр. 389.

Јавне грађевине у Београду. Ј. Стеф. стр. 408

се регулише.

Аутомобили.

Аутомобили у Њу-јорку.Ј. Стефановић сгр. 103

Аутомобили. Ј. Стефановић, стр. 108.

Аутомобилски возови и народна одбрана, Ј.

Стефановић. стр. 399,

Аутомобили у служби модерног друмског са-

обраћаја. Превод од В. М. Павловића инжењ

стр. 486.

Вести.

Грађевинарске и личне вести 8, 16, 24, 32, 39

48, 56, 72, 78. 87, 96. 103, 112, 120, 127, 136 150

164, 178, 189, 206, 214, 222, 230, 237, 246, 254, 263

969, 977, 286, 294, 302, 310 318, 326; 334, 342, 352

366, 374, 382, 390, 398, 406, 414, 422, 438, 453

Извешће о прилозима. Душан Божић стр. 270

286, 318.

Електротехника.

Нове електричне лампе Б. стр. 7.

Употреба водене снаге за снабдевање вароши

Бро де Јапето електричном светлошћу и потребном

снагом. Б.Ј. стр. 55.

Нишко електрично осветљење. Ј. стр. 86.

Електрична струја као срество за распознава-

ње минералних вода. Б. Ј. стр. 95

Различни извори електричне светлости с пог-

ледом на хигијену ока. Б. 365

Утицај спроводника с високим напоном елек-

трицитета на град. Б. 397

Један киловатсат раван један келвин Б.Ј. 397

Београдско осветљење. Ј. 415

 

 

Штета од електричног осветљења по домови-

ма Ј. 427

Производња електрике у малим и осредњим
количинама. Превод Ј. стр.446

Железнице.

Резолуција Удружења Српских Инжењера и

Архитекта о грађењу железнице кроз Честоброди-

цу. стр. 1.

Рад Удружења. стр. 4, 9, 20, 28, 46, 109, 118,

| 126; 138,:149, 161, 174, 188.

О Реформи наше железничке тарифе. од Ј.

стр,6, 14, 30, 36, 43, 53, 68, 76, 94, 100, 125, 130,

146, 159, 170, 195, 211, 235, 248, 266, 276, 282.

Железнице у Норвешкој стр. 7.

Железнице у Швајцарској стр. 7.

О вези београдске желзничке станице с цен-
тром града. Ј. стр. 25.

Извештај са екскурзије техничара ЈУ године

на грађење пруге Параћин--Столице. Станислав Јо-

сифовић техн. стр. 44.

Еластичка веза шина на наставцима и поправ-
ка колосека. Ј. стр. 50.

Колосек наше главне железничке пруге. стр. 57

Изјава г. М. Павлићевића инспектора желез.

дирекц. стр. 163.

Насипање земље помоћу железнице на уже-
тима. Б. Ј. стр. 70.

Колосек наше главне пруге Ј. стр. 78.

Честобродица Ј. стр. 129.

Мало више светлости у послове око честобро-

дичке железничке трасе Н. М. стр. 156.

Железничке трасе кроз Честобродицу. Изве-

штај експерата г. г. Решег и Обо Вепеје стр. 191

И још једна реч о траси пруге Параћин Зајечар

преко Обрадове Столице. Јован Јирачек стр. 207.

Честобродичке трасе—М. Ј. Божић начел. мин.

грађ. стр. 208. 215.

Честобродичке трасе О. Кузмановић. стр. 225.

Честобродичке трасе. О трасама и о нама О.

Кузмановићстр. 231.

Железничка пруга Аранђеловац Лајковац Ј. В.

стр. 255, 263.

Машина за стругање земље Б. од Ј. стр. 285.

Грађење пруге Аранђеловац Лајковац. Напре-

довање радова, Ф. Стехлик. стр, 289,

Једна нова тековина стр. 308.



О застору испод дрвених и гвоздених желе-

зничких прагова 301

Реконструкција Сибирске жалезнице на дво-

струки колосек 301

Отпор ваздуха код железничког воза у по-

крету 318
Лицитарије за пругу Пожаревац—Петровац

Душан Божић. стр. 321.

О грађењу наших нових железница.Ј. стр. 389

Резултат лицитација за грађење окружне же-

лизнице Пожаревац—Петровац. стр. 349.

Пожаревачке железнице. Извештај окр. скуп-
штини о радовима на грађењу. Петар Ракић и Јо-
ван Обрадовић стр, 369. 377.

Веза подринских железница с мрежом држав-
них железница Ј. П. 3. стр. 391.

Подринска окр. железница
љача. Ј. 1 3, стр.994.

Трасовање наших железница и његови недо-
стаци. Од К. С. стр. 423, 439.

Наши радови М. Ј. Валента стр. 438.

Шабац—Б. Кови-

Законодавство и администрација.

Пројекат закона о путовима. стр. 17.

(О наплати трошкова за техничке понуде —
оферте. С. М. стр. 22.

Распис, особљу Управе за грађење железница.
В. Бадер. стр. 23.

Пројекат закона о сувоземним јавним путови-
ма. стр. 26.

Пројекат закона о слободном прелазу преко
мостова на небродним рекама. стр. 41

Пројекат за измену и допуну закона о томе:
која су места у Србији окружне вароши и вароши-
це а која села од 16. јулија 1866. год. и његове
допуне од 21. априла 1885. год. стр. 42.

Мостарински фонд.стр. 49.

Техничка ревизија у Министарству Грађевина,

М. Јоксимовић инжењер. стр. 144.

Општинска посла. Б. стр. 178.

Зидане ограде смеју се подизати само на ре-
гулационој линији. стр. 249.

Осуђен архитекта. стр. 267.

Ко је надлежан > стр. 267.

Технички буџет општине београдске.

317

О кулуку. стр. 322.
Ђубришта при бари Венецији. стр. 322.

Право на титулу инжењер, Бел. од Б. стр. 825

Из једног извештаја о „просецању путова ку-
луком стр. 382.

Статистички подаци по струци грађевинској
за 1907. годину. стр. 847, 364, 381.

Буџет општине београдске за 1909. годину Н

Манојловић начелник. стр. 421.

Самоуправни инжењер. Ј. П. Зрнић инжењер
стр. 432

Исправка. Стр. 453.

ДВА

стр.  

Исправке

Писма Уредништву:

од Ј. Смедеревца и М. Валенте. стр. 46

од Вес. Трипковића архитекта стр. 131
Одговор. Уредништва стр. 191

Писмо уредништву, од Јована Јирачека шеф

инжењер окр. одб. у Смедереву стр. 218.

Књижевност. Прикази и рецензије,

Проф. Др. Стев. Марковић. Лекције из тео-
ријске физике Рецензија Душан Божић инж.стр. 70

Конструкција машинских делова Ж, Ј. Ди-

митријевић Рецензија Д Мирковић инж, стр. 134
Босна; књижевни оглас. стр. 246

Тћеопе дЧег Опшисккптуеп. ВеНтао 21 Тћеоне дег
Вегопејзеттасег; Пје уогћећамјезје Копзисјопзћоће

ипа Мемасзмене дег Крреп дАег Неппебђцезсћеп

Реске; Елзепђејопдеске пи ЈзоПтетјасеп Пг (есћп.

М. Миланковић Рецензија од Ј. стр! 250

Спец. карта Старе Србије Рецензија Јована Ји-
рачека стр 300

Елзете Вгскеп од Шапера Рецензија М. Ј
Вален-те стр 452.

Иван Арновљевић: РПег етсезрапте ашр Огиск
ипа В!есипо ђеаизргипсћје згађ Ог. Јпа Јово Симић,
Ет Вегас 211 Вегесћипоа дег гесћјес 12сеп РЈанеп, Јов.
Јирачек: Пројект железнице Дунав—Ниш-—Јадран-
ско море Рецензија Ј. стр 418

Машинство.

(О условима за фабричку индустрију. С. Ми-

росављевић. стр. 88

Највиши димњак на свету. В. М. Павловић
стр. 47.

Парна машина будућности.

проф. Универз. стр. 219
Ваздушне лађе с крмом. Ј. Стеф.. стр. 258.

Будућност снагиних извора наших од инж,
Крола. — П. М. Илић проф. стр. 304

Новине у конструкцији Плезе! мотора с.о0.
Вукашиновић инж.стр. 329. |

Издување—Аизб|азеп – цилиндара помоћу паре
М. Гребенаровић, дипл. маш. инжењер стр 434

Замајци с бетонским венцем Бел.Ј. С. стр. 252

Ј. Стефановић

Мостови.

Ојачани — армиран — бетон. Прописи ц. кр
жел. дирекције за рачунање и извршење пропуста
од армираног бетона на железничким пругама нор-
малног колосека. Превод од К. Б. стр. 69, 77.

Мост преко Рура у Милхајму. Б. стр. 95.

Најдужи мост од армираног бетона. Б.стр. 95.

| Нов мост од ојачаног бетона од 12 метара
распона. Ј. Ђ. Р. стр. 213.

Мост Непгу Нидзоп у Њу-јорку М. Турудић.
ера 27



Узроци услед којих се срушио мост. преко ре-
· ке Св. Лоренца код Квебека у Америци.Ј. стр. 258.

Четврти железнички мост у Келну. Б. од Ј.

стр. 254. |

Намештање нове гвоздене конструкције у јед-

ном отвору Раљског вијадукта. стр. 318.

Мост преко Ибра код Краљева. Ј. стр. 327.

Шипови за оснивање, формуле и практички
резултати. Д. Божић. стр. 338.

Брза измена мостове конструкције. Д. Божић

стр. 341.

О повећању јачине бетона у току времена и

његовој примени код грађевина од армираног бето-

на. Ј. стр. 392

Опити о отпору земљишта код фундамената.

Превод од Ј. стр 400.
Време очвршњавања бетона К. Савићстр. 409.

Некролози.

+ Ђорђе Миловановић инжењер. М. Аћимовић

СУ.

+ Коста Станишић Атанацковић, стр. 349.

Путови.
Одржавање путова. Н. стр. 37.
Друм честобродички, Н. ст. 143.
Борба с прашином по друмовима —Превод. Ј

стр.172, 181, 197, 220, 226, 236, 283, 290. 297, 807.

Најновије искуство о разливеном асфалту.

Че стр. 209,
Лондонски улични саобраћај, Ј. стр. 285

Прашина у Београду и израда стаза на шета-

лиштима. стр. 281, 298

Пут уз Љубовиђу и Завојшвицу. Ј. До5

стр. 288

Једна неодложна потреба. Посвећено Мини-

стру Грађевина стр. 311

Пут Ваљево Љубовиђа низ Завојшницуи Љу-

бовиђу Ч. Гагић стр. 312

Интернационалан копгрес за друмове Б. Ј.

стр. 341

Макишки пут. стр. 348

Београдска општина и борба с прашином М.

Ј. Валента стр. 355

Злонамерно кварење вештачких

путовима, В. П. М, стр. 375

Камење за патосање улица од угљене ситнежи

Б. Ј. стр. 398

Међународни конгрес за друмове одржан у

Паризу '11—18 октобра 1908. г. Превод Ј. стр.

405, 410

Улице у Београду Н, М. стр. 418

Просечна максимална брзина вожње. Б. Ј.
стр. 420 :

Засади дуж улица и друмова.и сузбијање пра-

шине. Б,Ј, стр, 420

објеката на

Ко у клин коу плочу, слика. наше админи-.

страције стр. 431

 

3

Рад Удружења Српских Инжењера
и Архитекта

Извештаји са скупова. стр: 4, 9, 20, 28, 108,

118, 126, 133, 147, 149, 161, 164, 171, 174, 183, 245,
951, 260. 267450,

Члановима. стр: 8, 80, 88, 302, 398.

Месни скупови стр. 56, 430,
Извештај Управног Одбора. стр. 198.
Извештај ХЛХ главном скупу од члана Драг.

Маслаћа стр, 212,
Вести из Удружења стр. 286, 294, 310, 342.

358, 398.
Месне екскурзије чланова Удружења стр: 388,

342, 358.
Наши односи с Удружењем руских Инжењера

стр: 361, 367, 390, 408, 415, 423,
Деведесет девета годишњица Института Ин-

| жењера путова саобраћаја у Петрограду стр: 408,

415, 423.

Прилог 18. бр. Техничког Листа: Устав Удру-

жења Српских Инжењера и Архитекта,

Рад редакције Техничког Листа
Благајникова пошта: 72, 80, 88; 96 154, 166

189, 206, 214, 230, 238. 270, 278, 286, 294, 350 374,
414, 438, 454:

Нашим претплатницима стр: 280, 238, 246,

Читаоцима Српског Техничког Листа. Јован

Андрејевић стр. 247.
Наши сарадницистр. 454.

Радничка Питања,
Заштита и обезбеђење раденика.—Душан Бо-

жић инжењер. стр. 223, 239.
Железнички раденици. стр. 271, 279.

Радничко обезбеђење стр. 319, 337, 344, 354.

Ситнице.

Извоз хартије из разних земаља.Б. Ј. стр.108.
Допис из Америке стр. 123.
Европа постаје хладнија Бел. Ј. С. стр. 222.
Извоз гвожђа и челика из Русије у 1907. г.

стр. 227.

Мерење морске дубине помоћу брзине звука

Б. Ј. стр. 262.
Берлинско ново транспортно срество стр. 268
Брзина модерне технике Б. стр. 298.
Озон као срество за чишћење ваздуха. Б. Ј.

301.
Велики кинески зид Б,Ј. стр. 342.
Обијање сигурне касе. Бел. од С. 0. Вука-

шиновића стр. 348.

Радијум у Саксонији. Б. Н. М. стр. 413.
Чврст ваздух. Б. Ј. стр. 458

стр.

Техничка настава.

на великим техничким школама.

Техничка студија и инжењерски сталеж.Ј.

стр. 155, 168.
Механичко техничка студија. Ј. стр. 179.
Једна насушна потреба. стр. 280.

Одсек за пољопривредне инжењере на нашем
Универзитету. стр. 287.

Школа за железничко особље. стр. 295.



Наш технички факултет и његове просторије.

стр. 296.

Припремни испити на нашем техничком факул-

тету. Ј. 385. А

Број слушалаца на техничком факултету у

Београду. стр. 342. (

Стручни испити на техничком факултету

стр. 342. у

Студија економије и социјалне науке у тех-

ничким школама. Маппсе ВеПоте. Превод од Ј

стр. 356, 362, 378, 383.

Настава у техничким школама. Маипсе ВеПоте

Превод од Ј. Стр. 416, 428.

Технологија и наука о грађу.

Сечење ладног гвожђа и челика тестером без

зубаца Б. В. М. Павловић. стр. 38

Маса за изолацију противу влаге. Б. Ј. стр. 71

Еластичке особине гвожђа из старих мостова

Бустр. 95:

Нови Пневматици за точкове Б. Ј. стр. 103

Електрична фабрика челика у Канади БувиМ.

Павловић. стр 111.

Точкови од хартије Б,В М. Пав. стр. 119

Производња вештачког камена пешчара В. М.

Павловић. стр. 127. 135.

О граниту као грађевинском материјалу М.

Аћимовић. стр. 148.

Чудновато дрво. Б: Ј: стр. 222

Најтрајашније дрво Б. Ј. стр. 222.

Српска радиност и индустрија. Ж стр, 242

Замајци с бетонским оснцем БЈ стр 253.

Американска метода израде машина Ристр.

261.

О слоредним намирницама, њиховим сурогати-

ма и о уклањању отровних састојака. Превод од Ј.

стр. 330. 340.

Лем за лемљење мрамора Б. Ј. стр. 341.

Предохрана противу паљења каменог угља Б.

Ј. стр. 841.

Производња кинеског туша Б. Ј. стр, 348,

Отогено заваривање Б. стр. 390.

Старе и нове методе за производњу сапуна

Превод Ј. стр. 395. 403.
ј Плаветна дрвета гуме Б. Ј. стр, 398,

Слонова кост може да се учини витком Б. Ј.

стр. 398,
. Производња бојеног дрвета Б. Ј. стр. 406.

Ликонит Б. стр. 406
Инсталације за хлађење Ј. стр. 418.

Понашање бетона и цемента у мочарима Б. Ј,

стр, 420.
Цемент из Рипањске фабрике Н, Манојловић-

стр. 422.
О Мазиву за машине М, Гребенаровић стр

4925.
Јефтина замена боракса. Б. Ј. стр. 452.

Тунели
Хауенштајнски тунел Ј. Стефановић проф У- |

ниверз. Стр. 47.

Тунел испод реке Ках у Капзаз—СКу (Сев.
Америка) Б. Ј. Стефановић проф Универз. стр. 55

Други Симплонски тунел стр. 111 Б.

Највећи тунел на свету В. М Павловић инж.
Бел. стр. 153:

Апарат за верификовање попречних профила
у тунелима и каналима. Ј Стеф. Бел. стр. 262

Тунел испод Њујорка и испод Худзона: Ј:
Стеф. Бел. стр. 268 ;

Нова катастрофа на тунелу Лечберг. К. Савић

Бел. стр. 285 '

Лечберг тунел железнице Берн—Бриг. Кирило Савић, стр: 380. 388 395,402

Ветрење њујоршке подземне железнице
стр: 390

Тунел под Елбом у Хамбургу стр: 406

Хидротехника и бродарство.

Проширење канала Цара Виљема. Нешко Сми-

љанић. стр. 11.

Стерилизација погане воде у каналима пре
излива у реку. Ј. Стефановић. стр. 39.

Панамски канал. стр. 55.

Водојаже у Југозападној и Немачкој источној

Африци. стр. 55.

Пристаниште на Хелголанду. стр. 595.

Пловни парк Српског бродарског друштва. П.

А. Димић инжењер. стр. 66.

Посебни услови за полагање 12 000 мет. гвоз-

дених цеви од 450 мм. унутрашњег пречника. У-

права водовода. стр. 74, 101, 110.

Канализација Београда. Душан Божић инже-

њер. Стр. 81, 89, 97, 105, 113.

Раскрављивање замрзлих водоводних цеви по-

моћу електрицитета. В. М. Павловић инж. стр. 103.

Вештачко снабдевање водом у безводним кра-

јевима. стр. 119.

Водовод београдски у 1907. год. Д. Мирковић

инжењ. стр. 121, 122.

Наши технички радови, шлеп бр. 252 Бродар-

ског Друштва. П. А. Димић инжењер. стр. 244.

Водени путови у Русији. Стр. 254.

Снабдевање градова водом с хемијског гле

дишта. Ј. Стефановић. стр. 275.

Нацрт за правила о спајању имања с уличним

каналима и извршењу канализације у Београду.

стр. 291, 298.

Водена кула од 4500 м. Б. стр. 301.

Нацрт за правилник о извршењу канализације

имања у Београду. стр. 308, 313, 323.

Провала Корнвалског канала (Канада); и 0об-

нављање пловидбе припрема П- Димић стр. 317.

Пројекти за будућа пристаништа у Београду.

Душан Божић инжењер.ст). Во воОнобе

Рад бродова Српског Бродарског Друштва у

1907. г. Брод. гласник бр. 10. 1908. стр. 366.

Оскудица у води. Д. М. стр. 383. |

Заокеански бродови гиганти стр. 397.

 

 
| жић инжењер. стр. 441.

· Таксе за канализацију у Београду. Душан Бо-  
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